
 

 

 

Comissió de Bon Govern, Transparència, Govern Obert i 

Qualitat Institucional 

 

Reunió núm.: 4 

Dia: Dijous 11 de febrer de 2021 

Hora: 12:00h. 

Lloc: Atesa la dificultat per garantir les distàncies interpersonals disposades per la normativa 
aplicable, fet que dificulta la realització de la sessió de forma presencial, la sessió es celebra a 
distància i pels mitjans electrònics corporatius (plataforma MS Teams). 

 

Ordre del dia: 

1. Acta de la sessió anterior 
2. Comissió de Bon Govern, Transparència, Govern Obert i Qualitat Institucional. 

Nova regulació 
3. Situació del Portal de la Transparència i accés a la informació pública i suport al 

sector públic de la Diputació de Barcelona  
4. Informació relativa al bon govern i qualitat institucional de la Diputació de 

Barcelona 
5. Situació de l’administració electrònica a la Diputació i al seu sector públic 
6. Serveis de suport als ajuntaments en administració digital, i transparència i bon 

govern  
7. Torn obert de paraules 

 

Assistents:  

Sr. Josep Arimany i Manso,  diputat president de l’Àrea d’Innovació, Governs Locals 

i Cohesió Territorial, que actua com a president de la Comissió, per absència de la 

presidenta de la Diputació de Barcelona, Sra. Núria Marín Martínez. També ha rebut 

la delegació de Sr. Joan Carles García Cañizares, diputat president de l’Àrea de 

Cultura i portaveu del grup Junts per Catalunya. 

Sra. Núria Parlón Gil, vicepresidenta quarta i diputada delegada de Polítiques de 

Participació, Agenda 2030 y ODS. 
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Sra. Pilar Díaz Romero, diputada adjunta a la Presidència i delegada per a les 

Relacions Internacionals, i portaveu del grup del Partit dels Socialistes de Catalunya 

- Candidatura de Progrés. 

 Sr. Dionís Guiteras Rubio, diputat portaveu del grup Esquerra Republicana de 

Catalunya-Acord Municipal.  

Sra. Aida Llauradó Álvarez., diputada del grup En Comú Guanyem, per delegació del 

portaveu de l’esmentat grup, Sr. Jonatan Fornés Martínez.  

Sra. Lluïsa Melgares Aguirre, diputada portaveu del grup Tot per Terrassa.  

Sr. F. Javier González Blesa, assessor del grup Ciutadans - Partido de la Ciudadanía 

per designació del diputat portaveu de l’esmentat grup, Sr. Salvador Tovar Funes. 

Sr. Emiliano Jiménez León, assessor del grup del Partit Popular per designació del  

diputat portaveu de l’esmentat grup, Sr. Daniel Gracia Álvarez. 

Sr. Juan Echániz Sans, coordinador general de la Diputació de Barcelona. 

Sr. Francesc Xavier Forcadell Esteller, coordinador de l’Àrea d’Innovació, Governs 

Locals i Cohesió Territorial. 

Assisteix també, com a secretari de la Comissió el Sr. Joan A. Olivares Obis, cap del 

Gabinet d’Innovació Digital de l’Àrea d’Innovació, Governs Locals i Cohesió 

Territorial. 

 

Desenvolupament de la sessió: 

El Sr. Arimany informa que la presidenta Núria Marín no pot assistir a aquesta sessió per altres 

necessitats sobrevingudes. En aquesta situació li pertoca, en tant que diputat president de l’Àrea 

d’Innovació, Govern Locals i Cohesió Territorial, presidir aquesta sessió de la Comissió. 

Comenta també amb caràcter previ al desenvolupament de l’ordre del dia que aquesta 

Comissió, per la seva composició, pel perfil de les persones convocades, té un innegable caràcter 

polític i corporatiu. Els temes que es volen portar aquí també el tenen i per això demana que, 

amb la col·laboració de totes les persones que la integren, se li pugui mantenir aquest caràcter. 

En aquest sentit planteja que quan algú no pugui assistir-hi, la delegació la faci envers algun altre 

diputat o diputada de la corporació, i només quan això no es pugi fer, molt excepcionalment, es 

delegui en altres persones.  
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Altrament, considera, s’acabarà alterant l’essència política de la Comissió que està al darrere de 

la seva creació. Si es vol mantenir el caràcter polític i per tant decisori de la Comissió no és 

convenient via delegacions, transformar-la en un òrgan integrat per assessors, més tècnic, com 

succeïa en el mandat anterior i es pot observar a l’acta de la sessió anterior. 

Recorda que en aquesta Comissió que es va crear el gener de 2017, i es va reunir en els primers 

mesos dels anys 2017, 2018 i 2019, amb un ritme d’una reunió a l’any, la presència de diputats 

i diputades gairebé es podria qualificar d’ocasional i això va incidir en que ni se’n convoquessin 

com podria haver estat necessari i que quan es va feia es dediquessin bàsicament a informar de 

la situació dels diferents projectes.  

Amb el canvi de mandat de l’estiu de 2019 es va considerar que calia modificar la seva regulació 

per adequar-la al ritme de les reunions que s’estava efectuant alhora que s’estructuraven uns 

comitès directius encarregats d’impulsar i seguir els projectes dels diferents àmbits de treball. 

Aquesta modificació es va fer mitjançant el decret del mes de març de 2020 a hores d’ara vigent, 

just a l’inici de la pandèmia del COVID-19, els decrets d’alarma,.. i això va afectar el seu 

funcionament tot i que els comitès directius si que s’han reunit. Ressalta tanmateix que en 

reunions de la Junta de Portaveus s’han tractat temes relacionats amb el bon govern de la 

Diputació. 

Indica que en el punt 2 de l’ordre del dia es tractarà més àmpliament aquest tema perquè com 

es va apuntar en el darrer ple, es considera que -tot i que l’actual regulació només preveu una 

sessió ordinària de caràcter anual- si més no en el present exercici, serà positiu calendaritzar un 

seguit de reunions de caràcter extraordinari. 

Remarca també que l’objectiu de la Comissió és el desplegament de les polítiques que s’indiquen 

en la seva denominació (la transparència, i en general el govern obert, i el bon govern i la qualitat 

institucional) tot recordant que el decret que la regula hi afegeix també el desplegament de la 

transformació digital de l’organització en considerar-la a més d’una mesura per l’eficàcia i 

l’eficiència dels processos, el necessari fonament sobre el que desplegar d’una manera efectiva 

aquelles polítiques.  

D’aquí que l’ordre del dia, a més dels temes que poden motivar en aquest moment precís la 

convocatòria de la Comissió, inclou també els àmbits relacionats amb l’administració digital de 

la Diputació i el seu sector públic, així com el suport que en aquesta matèria s’efectua envers els 

ajuntaments. 

Indica que cada un d’aquests temes podria centrar per ell mateix una sessió d’aquesta Comissió. 

Per això i aprofitant que, enguany es faran diverses reunions i per no fer aquesta excessivament 

llarga, en els punts 5 i 6 relatius a l’administració digital (interna i de suport municipal) 

s’informarà -com expressa l’ordre del dia- d’allò més significatiu per a que Comissió conegui el 

punt en el que es troben, deixant per a futures reunions entrar, si s’escau, en un major detall; i 

així en aquesta sessió es podrà aprofundir més en els temes relacionats amb la transparència i 
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el bon govern (que integren els punts 3 i 4), entrant no només en la situació que es troben si no 

també en les propostes d’actuació per a la seva millora.  

Sense més preàmbuls s’inicia el desenvolupament de l’ordre del dia.  

1. Acta de la sessió anterior 

 
L’esborrany de l’acta s’ha enviat amb la convocatòria. Sotmesa a la consideració dels 
assistents, s’aprova. 
 
 

2. Comissió de Bon Govern, Transparència, Govern Obert i Qualitat Institucional. Nova 

regulació 

 
El president comenta als assistents la naturalesa política i transversal de la Comissió, i els 
trets bàsics de la seva regulació, composició i funcionament de la Comissió, així com del seu 
àmbit d’actuació (les polítiques de transformació digital, de transparència i, en general, del 
govern obert, i de bon govern i qualitat institucional) i el seu abast: la Diputació, la 
col·laboració amb el sector públic dependent o vinculat a aquesta i el suport als governs 
locals de la demarcació. 
 
Es planteja el calendari previst per a les futures sessions d’enguany (8 d’abril, 15 de juliol i 
11 de novembre) i es demana als assistents que en prenguin nota a les seves agendes, 
pendent de les corresponents convocatòries i subjecte a les possibles alteracions que es 
puguin produir.  
 

 
3. Situació del Portal de la Transparència i accés a la informació pública i suport al sector 

públic de la Diputació de Barcelona  

 
En aquest punt el president cedeix la paraula en primer lloc al secretari de la Comissió Sr. 
Joan A. Olivares, cap del Gabinet d’Innovació Digital, per informar resumidament de l’estat 
de situació en la que es troben el Portal de la Transparència i l’accés a la informació pública 
i suport al sector públic de la Diputació de Barcelona, i a continuació al coordinador de 
l’Àrea, Sr. Xavier Forcadell, qui  exposarà els temes que s’han identificat com a susceptibles 
de millora i en els que es planteja focalitzar els treballs. 
 
Així el secretari exposa els elements més significatius de l’evolució de l’ús del Portal per part 
dels ciutadans, així com del treball d’avaluació que ha realitzat la Fundació Pi i Sunyer sobre 
aquest en el que es destaca un bon compliment en termes de presència dels continguts 
establerts legalment així com de la seva actualització. En canvi, en relació amb el nivell 
d’obertura i de reutilització de la informació, s’apunta un marge de millora molt rellevant.  
 
Informa de l’obtenció i lliurament del segell Infoparticipa que anualment promou l’UAB, 
amb el 100% dels indicadors que s’avaluen. Aquest reconeixement corresponent a l’exercici 
passat s’havia ajornat per motius de les restriccions derivades de la pandèmia del 
coronavirus.  
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Informa també del calendari previst per al procés de migració al servei de portals de 
transparència que es generà arran de la constitució de la Xarxa de Governs Transparents de 
Catalunya i que presta el Consorci AOC a la major part de les entitats locals del país. 
 
A continuació es presenta la situació dels portals dels diferents organismes que integren el 
sector públic de la Diputació; i en relació amb els quatre organismes dependents el resultat 
sintètic aportat pel treball realitzat per la Fundació Pi i Sunyer a petició de la Diputació. 
 
Pel que fa a les sol·licituds d’accés a la informació pública s’informa del Protocol de gestió 
interna d’aquesta expedients destacant la descentralització operada en la seva tramitació 
tot i mantenir la competència en la seva resolució per part de la Presidència de l’Àrea 
d’Innovació, Governs Locals i Cohesió Territorial, així com el rol que exerceix el Gabinet 
d’Innovació Digital i les excepcions que en aquesta matèria operen sobre les sol·licituds 
d’informació sobre els recursos humans i les adreçades a l’Arxiu corporatiu. 
 
S’informa també de les principals dades relatives a les 48 sol·licituds presentades el 2020, 
que han resultat àmpliament estimades (a la data de la reunió només 2 han estat 
desestimades), així com de les 4 reclamacions presentades davant la GAIP en l’esmentat 
exercici i del sentit estimatori d’una d’elles. 
 
Finalment s’informa de les activitats formatives internes previstes en el BAF de 2021 
centrades en el dret d’accés a la informació pública i en la millora de la informació per a la 
seva reutilització i obertura i de la candidatura “de país” presentada a l’Open Governtment 
Partnership que ha estat aprovada per l’esmentat organisme internacional i que comportarà 
l’elaboració d’una planificació en els propers mesos. 

  
Per la seva part el coordinador, Sr. Forcadell, manifesta la voluntat de potenciació d’aquesta 
Comissió per a la qual cosa se l’ha dotat dels dos comitès directius esmentats anteriorment: 
un, centrat en l’administració digital; i un altre, en la transparència i la qualitat institucional. 
Ambdós comitès ja s’han constituït i han de ser instruments per tal de treballar en el 
desplegament de les iniciatives que s’acordin.  Destaca també com a significatiu el 
reconeixement assolit amb el guardó d’Infoparticipa i el creixement en el nombre de 
sol·licituds d’accés a la informació pública que presenta la ciutadania. 
 
Seguidament presenta a la Comissió les primeres línies de treball i propostes de millora en 
l’àmbit de la transparència (publicitat activa i accés a la informació pública) sobre les que es 
vol treballar a partir d’aquest moment, tot assenyalant que en molts casos aquestes no 
deriven d’obligacions legals si no del capteniment corporatiu per la millora de transparència 
ja existent i reconeguda tant per la UAB com pel treball abans comentat realitzat per la 
Fundació Pi i Sunyer. Aquestes són: 
 

 Millora de la informació que no està en formats reutilitzables. Substituir els formats 
actuals de les dades en diferents formats reutilitzables i que permetin la seva 
descàrrega i reutilització, particularment la informació dels àmbits econòmics i 
pressupostaris.  
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 Progressivament, perfil i la trajectòria professional del personal eventual i de l'equip 
directiu i d'altres persones que ocupin places amb nivells retributius equivalents a 
la Diputació i al seu sector públic. 

 

 Participació en òrgans d'altres administracions, institucions i empreses en 
representació de la Diputació; indicant, les persones que hi participen i, si s’escau, 
si són objecte de la percepció de dietes o indemnitzacions per l’assistència. 

 

 Informacions sobre gènere en aquells apartats de recursos propis (empleats, 
polítics,...) i d’actuacions (persones ateses,...) en els que això sigui procedent i 
especialment significatiu. 

 

 Acció cooperadora de la Diputació envers els governs locals, ja sigui mitjançant la 
XGL o altres instruments de col·laboració i cooperació, utilitzant models agregables 
i amb dades obertes.  

 

 Informació específica dels expedients de contractació que es realitzin mitjançant 
procediments extraordinaris (urgència, ...) i/o de restricció de la concurrència (per 
raons tècniques,...); així com de les modificacions de contracte, i de les empreses 
amb major nombre de contractes o major volum contractat. 

 

 Fer constar a la informació de les subvencions i premis aprovats el procediment de 
concessió utilitzat (concurrència competitiva, directa, directa amb concurrència,...); 
així com de les entitats amb major nombre de subvencions o major volum 
subvencionat, i de les aportacions econòmiques disposades  per conveni o d’altres 
fórmules de col·laboració. 

 

 Criteris de contractació de la publicitat institucional i de les subscripcions de mitjans 
de comunicació de la Diba i del seu sector públic. 

 

 Informació sobre el caràcter i motivació de les resolucions  adoptades de les 
sol·licitud d’accés a la informació pública presentades per la ciutadania. 

 

 Anàlisi i progressiva adequació de la publicitat activa, i la gestió del dret d’accés que 
es realitza actualment, a l’establert al Decret 8/2021  que desplega parcialment la 
Llei 19/2014 (aprovat pel Govern 09.02.2021 i publicat al DOGC en mateix dia de la 
sessió). 

 
Finalitzades les exposicions, s’obre un torn d’intervencions, sense produir-se’n. 
 
 

4. Informació relativa al bon govern i qualitat institucional de la Diputació de Barcelona 

 
En aquest punt el president cedeix la paraula al coordinador Sr. Forcadell per a que exposi 
els punts que s’han identificat com a susceptibles de millora en els que es planteja focalitzar 
els treballs, qui comenta diversos aspectes relacionats en primer lloc amb el Codi de 
conducta dels electes i directius públics professionals. Aquest Codi recorda que es va 
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redactar prenent com a base l’elaborat per la Xarxa de Governs Transparents i que ha estat 
adoptat per múltiples governs locals. Indica també està oberta la possibilitat de millorar-lo 
però que des de la seva aprovació no s’han detectat mancances ni problemàtiques en els 
compromisos que incorpora. Informa que en l’actualitat està subscrit per totes les persones 
a les que s’adreça llevat d’un cas que es troba en tràmit i que correspon a un canvi en la 
composició de la corporació.  
 
Destaca que un aspecte relacionat amb el Codi que si que es considera que cal millorar en 
la seva pràctica és el de la publicitat de l’activitat de les persones afectes a aquest en les 
seves agendes corporatives, i particularment en les reunions amb grups d’interès. En aquest 
sentit s’informa de les accions realitzades i la conveniència de fer-ne major divulgació amb 
nous materials informatius, continguts a la Intradiba a l’abast també del personal de suport 
de les persones afectades i del recolzament que es realitza des del Gabinet d’Innovació 
Digital. 
 
En aquest sentit indica que cal generar els hàbits de gestió en aquesta qüestió més tenint 
en compte que molts dels electes constata que ja ho fan en els respectius ajuntaments i no 
només mitjançant les agendes públiques institucionals, si no també mitjançant les xarxes 
socials. 
 
El coordinador comenta també l’existència des de 2018 de la Bústia de Bon Govern i de la 
seva finalitat i del fet que en aquest temps només s’ha produït una única consulta; i també 
la iniciativa duta a terme durant el confinament de proporcionar accés directe a la Bústia de 
denúncies anònimes de l’Oficina Antifrau de Catalunya, aprofitant la seva preexistència no 
només des del punt de vista de l’eina, en lloc de crear un canal propi amb les mateixes 
funcions i finalitats de garantia de l’anonimat en la comunicació bidireccional en tot el 
procés de denúncia, si no també a nivell organitzatiu, i d’independència en l’atenció de les 
eventuals denúncies que es puguin presentar. Es considera però que caldrà donar més 
publicitat a l’existència d’aquests canals. 
 
Seguidament presenta a la Comissió les línies de treball i propostes de millora en l’àmbit del 
bon govern i la qualitat institucional sobre les que es vol treballar: 
 

 Realitzar un estudi dels codis de bon govern i de conducta dels alts càrrecs que 
permeti fer-ne un anàlisi comparat i, alhora, detectar possibles millores a incorporar 
en la seva actualització, traslladant-les també a la Xarxa de Governs Transparents 
de Catalunya. 

 

 Incloure l’accés directe a la Bústia de bon govern als en els espais en els que es 
gestionen els processos de contractació, subvenció i recursos humans; i en els que 
s’informa  sobre el govern i els electes de la Diputació i els directius públics i el 
personal eventual. 

 

 Divulgar l’existència i funció de la Bústia de bon govern i la Bústia de denúncies 
anònimes de l’Oficina Antifrau de Catalunya. 
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 Accions de sensibilització sobre la importància d’evitar conductes inadequades, 
abusos, frau, corrupció, malbaratament,.. i del paper dels alertadors i de la seva 
necessària protecció  d’acord amb la Directiva europea 2019/1937, de 23 de octubre 
de 2019. 

 

 Millorar la gestió de l’agenda pública per part de les persones compromeses en la 
seva publicació. 

 

 Estendre al personal eventual i a l’equip directiu les obligacions sobre la relació amb 
grups d’interès establertes al Codi de conducta. 

 

 Incrementar la formació i divulgació continuada en matèria de transparència i accés 
a la informació pública, d’ètica i conflictes d’interès, d'obligacions i incompatibilitats 
i de divulgació dels codis de la Diputació i del Codi ètic del servei públic de Catalunya. 
Particularment, potenciar nous tallers sobre prevenció amb l’Oficina Antifrau de 
Catalunya com els ja realitzats. 

 

 Realització de pilots d'anàlisis de riscos ètics i de corrupció (a nivell de gerència) i 
determinació de mesures per a minorar-los. Seguiment de la implantació. Com a 
experiència prèvia a l’elaboració de plans d’integritat corporatius. 

 

 Obrir i promoure un espai per difondre els codis i recollir les propostes que sobre la 
millora del bon govern i la qualitat institucional plantegin les persones que integren 
l'organització. 

 

 Impulsar un projecte de creació d’un canal únic i corporatiu de queixes i 
suggeriments que permeti millorar-ne la gestió i crear un espai on consultar l’ús que 
se n’ha fet i les respostes que s’han donat. 

 

 Exercir l’acusació particular en tots els procediments en els quals el patrimoni de 
l’entitat aparegui com a perjudicat, i impulsar-ho executivament pels òrgans 
competents davant cada procediment singularment. 

 
Finalitza indicant que aquestes propostes juntament amb les del punt anterior si són 
validades seran les que progressivament seran objecte d’impuls mitjançant els comitès 
directius i les unitats concernides en el seu desenvolupament. Altres propostes juntament 
amb les que es puguin plantejar en el si de la Comissió seran objecte de futures reunions 
d’aquesta.  
 
Finalitzada l’exposició el president obre un torn d’intervencions. 
 
La diputada Sra. Pilar Díaz comenta que d’aquests temes n’han parlat en els darrers plens i 
juntes de portaveus, i la importància que siguin validades les propostes plantejades 
Igualment indica que si els assistents en tenen d’altres seria també una ocasió per afegir-ne 
de noves. 
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Intervé el diputat Sr. Dionís Guiteras manifestant que s’ha incorporat quan ja s’havia iniciat 
a sessió. No obstant mostra la seva conformitat amb les iniciatives plantejades en aquest 
punt i en l’anterior. També li sembla correcte adherir-se a altres protocols i serveis existents 
promoguts en altres instàncies. Manifesta però que la preocupació del seu grup, més enllà 
de les mesures de caràcter preventiu, se situa en les mesures a emprendre quan els marcs 
reguladors i d’autoexigència es veuen vulnerats.  
 
El president, Sr. Josep Arimany, en resposta al Sr. Guiteras, comenta que totes les previsions 
existents als codi s’han de desplegar i executar i que les eventuals queixes o denúncies que 
es presentin a les bústies s’hauran de gestionar i fer el corresponent seguiment de les 
actuacions que es realitzen. Indica també que se li farà arribar la presentació completa i si li 
cal qualsevol aclariment des del Gabinet d’Innovació Digital o ell mateix s’encarregaran de 
facilitar-li. 
 
La diputada Sra. Aida Llauradó,  indica que el seu grup va presentar al Ple un conjunt de 
propostes en matèria de transparència i bon govern i que sap que hi ha hagut reunions per 
negociar-les i transaccionar-les per poder tirar-les endavant. De fet, constata, que algunes 
ja apareixen en la presentació que s’ha fet, com ara la d’exercir l’acusació particular en tots 
els procediments judicials en els quals el patrimoni de la Diputació aparegui com a 
perjudicat. En aquest cas assenyala que també haurien de considerar-se inclosos en el 
patrimoni, els recursos econòmics. Finalment agraeix i felicita la feina que s’està fent i tot el 
que s’ha pogut avançar fins ara pel valor que té, i que cal seguir millorant. 
 
La diputada Sra. Pilar Díaz valora com a molt important el posicionament realitzat. Coincideix 
amb el diputat Sr. Guiteras que no es tracta de situar aquests temes en el pla teòric i entén 
el que planteja però que si bé a nivell de l’organització es pot disposar dels recursos i les 
eines per anar desenvolupant aquests codis, si s’arriba al punt que es detecten irregularitats 
administratives i especialment fets que puguin ser delictius, aquests hauran de ser entomats 
pel poder judicial. La Diputació si les detecta les podrà denunciar o, si és el cas, es podrà 
personar en els procediments corresponents però no podrà anar més enllà.  
 
La Sra. Díaz  interpreta la referència al patrimoni en el cas esmentat per la Sra. Llauradó, que 
ara queda explicitat, en un sentit ampli, és a dir, en tot allò en què la Diputació es pugui 
veure perjudicada, inclosos els recursos econòmics; i finalitza comentant que el fet que 
s’obri una causa no vol dir que totes acabin essent inculpatòries. En aquest sentit considera 
important que no es pretengui fer de jutges. 
 
El diputat Sr. Dionís Guiteras manifesta la intenció de fer noves aportacions i que està bé 
recopilar allò que cal complir, que està regulat, que és de sentit comú... però considera que 
cal ser una mica més ambiciosos i prendre mesures d’autocontrol i d’autoregulació; aquest 
és el camí en el que, amb els problemes que es tenen,  considera cal avançar però sense en 
cap cas fer de jutges.  
 
El president Sr. Arimany fa una reflexió final comentant que davant una possible mala praxis 
sempre hi haurà d’haver un anàlisi del cas concret i que en cap cas es podrà generalitzar, i 
que en el supòsit d’incórrer en supòsits delictius l’actuació, més enllà de les actuacions que 
en cada cas pugui fer la Diputació, correspondrà als jutges i fiscals. Finalment es compromet 
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a desplegar aquests canals que han de redundar en la qualitat institucional de la Diputació i 
fer-ho transparentment. Igualment indica que si hi ha més propostes s’estudiaran per a fer 
possible la seva incorporació a la relació de les presentades en aquesta sessió. 
 
 

5. Situació de l’administració electrònica a la Diputació i al seu sector públic 

 
El president indica, com ha comentat en l’inici de la sessió, aquest punt i el següent tindran 
un caràcter eminentment expositiu, sens perjudici d’un major aprofundiment en sessions 
futures. En aquest sentit li passa la paraula al secretari de la Comissió. 
 
El secretari comenta que el projecte de digitalització que s’està seguint a la Diputació en 
aquest moment està focalitzat a que l’actuació administrativa de la corporació sigui 
exclusivament de caràcter digital, seguint el principi “digital per defecte”; incorporant als 
circuits interns còpies electròniques d’aquells documents que arriben en suport paper  i 
traslladant a aquest mateix suport els documents digitals elaborats internament quan el 
ciutadà indica el seu desig de rebre’ls en aquest format. 
 
Aquest projecte respon a un plantejament estratègic realitzat l’any 2017 i que es va posar 
en marxa després d’alguns processos de pilotatge amb l’inici de l’exercici 2018. 
 
Remarca que aquest és un projecte transversal a l’organització en el que participen d’una 
manera rellevant, i en col·laboració estreta, la Direcció dels Serveis de Secretaria, adjunta a 
la Secretaria General de l’Àrea de Presidència; i la Direcció de Serveis Tecnològics i Sistemes 
Corporatius i el Gabinet d’Innovació Digital de l’Àrea d’Innovació, Governs Locals i Cohesió 
Territorial. Tot això per assolir un desplegament adequat amb la col·laboració de la resta de 
direccions i gerències de serveis. 
 
Es presenten també l’evolució del canvi de formats (de paper a digital) al llarg dels darrers 
exercicis i destaca la recent posada en funcionament a 1/1/2021 del Registre únic electrònic 
corporatiu. 
 
Comenta també la situació de l’administració digital en els organismes del sector públic de 
la Diputació que presenta estadis de desenvolupament força inferiors als corporatius, tot i 
la seva diversitat. Això va fer que a l’inici de la pandèmia s’haguessin de generar mecanismes 
d’urgència i transitoris per a realitzar actes administratius electrònics, per a continuació 
impulsar un projecte que permetés a aquests organismes oferir-los un suport en la seva 
gestió interna en termes equivalents al que es practica en l’organització corporativa. 
 
Aquest suport abasta en aquest moment els organismes corresponents als nivells 1 i 2 de 
vinculació a la Diputació, i en aquest moment s’està abordant l’inici d’un pilotatge a 
l’Organisme de Gestió Tributària i a L’institut del Teatre que es preveu iniciar a primers del 
proper mes de març. 
 
Finalitzada l’exposició s’obre un torn d’intervencions, sense que se’n produeixin. 
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6. Serveis de suport als ajuntaments en administració digital, i transparència i bon govern  

 
Com s’ha indicat en iniciar el punt anterior, el president passa novament la paraula al 
secretari de la Comissió i aquest recorda als membres de la Comissió les obligacions legals 
en matèria d’administració electrònica aplicables al conjunt de les administracions 
públiques i, particularment, l’atribuïda a les diputacions en la prestació de serveis d’aquesta 
naturalesa per als ajuntaments de fins a 20.000 habitants. 
 
Informa també que la Diputació en aquest moment està desplegant aquesta obligació d’una 
manera dual. Així, en els municipis de menys de 5.000 habitants ho fa mitjançant la posada 
a disposició dels anomenats serveis de suport a la transformació digital, SeTDIBA; mentre 
que als ajuntaments d’entre 5.000 i 20.000 habitants ho fa mitjançant una línia de suport 
econòmic, que també es fa extensiva als consells comarcals. 
 
Assenyala que ambdues línies d’actuació s’articulen mitjançant el Catàleg de serveis de la 
Xarxa de Governs Locals de la Diputació, i succintament presenta el contingut dels serveis 
SeTDIBA com a integrats bàsicament per una metodologia de treball (e-SET), unes eines 
tecnològiques que progressivament es  van integrant amb altres serveis de la Diputació i del 
Consorci AOC; i els serveis d’implantació, d’acompanyament en la gestió del canvi, i els de 
suport en el dia a dia del funcionament digital de les entitats usuàries. 
 
Destaca també l’evolució del nombre d’implantacions realitzades en els governs locals des 
dels primers pilots realitzats el 2018 a les 90 entitats usuàries a hores d’ara, i a les 19 que en 
aquest moment estan pendents de programar perquè requereixen de migracions de 
sistemes preexistents i que cal, amb caràcter previ, organitzar per tal de donar continuïtat 
al treball  dels ajuntaments implicats. Finalment fa esment a la Comunitat virtual SeTDIBA. 
 
En l’àmbit del suport a la transparència dels governs locals de la demarcació presenta els 
treballs que es troben en curs en la Comunitat virtual de Transparència i Govern Obert, per 
aprofitar millor el servei de portal que en desplegament dels acords de la Xarxa de Governs 
Transparents presta el Consorci AOC en cada un dels seus capítols i apartats, i també com 
millorar-los des d’un punt de vista comunicatiu, referenciant bones pràctiques que puguin 
servir de pautes per al conjunt dels ajuntaments, etc. 
 
Presenta també els diferents recursos inclosos en el Catàleg 2021-2023 destinats al suport 
als ajuntaments en matèria d’administració digital, i transparència i bon govern, i exposa els 
elements bàsics de la Xarxa de Suport al Govern Digital integrada per la Diputació i els 
consells comarcals amb l’objectiu de promoure l’actuació coordinada dels dos nivells de 
suport supramunicipal existent en el territori en els àmbits de la gestió digital i el govern 
obert. 
 
Finalment es dona compte també de l’increment de les actuacions formatives programades 
en aquests àmbits destinades als ajuntaments mitjançant el BAF de 2021 
 
Finalitzades les exposicions s’obre un torn d’intervencions que cap dels assistents utilitza. 
 

7. Torn obert de paraules 
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La diputada Aida Llauradó demana un aclariment sobre la referència a la conciliació feta 
en tractar de les activitats formatives adreçades al món local que és resposta pel secretari. 
 
S’indica que des de la Secretaria es farà arribar la presentació que ha servit de suport a la 
sessió, que s’incorpora també a l’expedient d’aquesta. 
 
El diputat Arimany tanca la sessió recordant el calendari esmentat en el punt 2 de l’ordre 
del dia. 
 
S’aixeca la sessió, duta a terme pels mitjans telemàtics corporatius, a les  13:48 hores. 

 


